
1

FO
TO

:  
LE

O
 A

H
M

ED

Klimatet kan 
inte vänta!
Klimatet kan 
inte vänta!

Nu skärper vi miljö- och  
klimatpolitiken!
Möt Jens Holm & Elin Segerlind,  
Vänsterpartiets klimat- och miljö-
politiska talespersoner
Sid 3

Vi kan och måste öka takten på  
klimatomställningen.

Upp till kamp! 
Klimatrörelserna höjer rösten
Sid 4–5

Tillsammans 
fixar vi det
Allt det vi vill göra kan vi 
göra. Men bara tillsam
mans. Klimatomställningen 
kräver att våra politiker 
fattar beslut som är bra 
för klimatet, oss själva och 
framtida generationer.

Vi kan gynna det som 
bygger upp och skapar 
ett samhälle för alla: ett 
Sverige med arbetstidsför
kortning, ett Sverige som 
satsar på en klimatsmart 
industri, ett Sverige där 
välfärden och omsorgen 
om varandra går före kort
siktiga  vinstintressen. 

Genom de stegen var och 
en kan ta bidrar vi alla. Men 
det är först när samhället 
storsatsar på klimatom
ställningen med massiva 
investeringar som vi når 
hela vägen fram. 

Vi vill flytta godstranspor
terna från väg till järnväg 
och vatten. Klimatinves
tera för framtiden och 
ställa om industrin till 
samhällsnyttig och grön 
produktion. Lagstifta bort 
det som förstör klimatet 
och skippa klimatskadliga 
subventioner. 

Låt oss klimatsäkra våra 
städer genom att renovera  
miljonprogrammet, bygga  
tiotusentals nya klimat
smarta hyresrätter och  
skapa städer där människor  
får ta plats. Städer med ut
byggd kollektivtrafik som 
gör att bilen kan lämnas 
hemma och bara användas 
när den behövs. 

Ingen tid att vänta. Låt oss 
kavla upp ärmarna och fixa 
det här. 

Vänstern
i Habo 

SAMHÄLLSINFORMATION
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Ordförande  
Louise!
Habo partiförening åter-
uppstod inför förra valet 
och har växt sedan dess. 
Möt Louise Reinholdsson i 
en intervju.

Satsa på ett  
kulturhus!
Kulturen är en viktig faktor 
för att skapa en trygg och 
lovande byggd – så också 
här i Habo.

SID 6SID 2 

Solceller på taket
hjälper både klimatet och 
din ekonomi. Vi ser en stor 
outnyttjad potential i vår 
kommun.

SID 6

Vänstern i Habo  är en del av 
skriftserien Folkviljan.
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Här finns vi.
Hör av dig!

● I Habo dricker vi vatten från Vättern och vi 
tar för givet att så kommer det att vara också i 
framtiden. Men faror ”lurar i vassen”! 

Försvarsmakten vill skjuta 69 000 skott och 
150 briserande granater årligen rakt ner i Vätterns 
friska vatten. 

Vättenvårdsförbundet säger i sin rapport att 
blyhalten kommer att öka med 10 procent per år 
pga ammunition  som tillförts de senaste  60 åren. 
Utöver detta har vi ansamling av evighetsmetaller 
som PFAS vilken bland annat visat sig ge nedsatt 
sköldkörtelfunktion hos fiskar och försämrad 
bröstmjölk hos människan. 

Vättern har en mycket lång omloppstid, det 
vill säga den tid det tar för allt vatten att bytas ut 

Fega inte ur – skydda  
vårt dricksvatten!

i sjön, – 60 år.  Detta skiljer Vättern från andra 
sjöar i landet som har fler av- och tillrinningsom-
råden och därmed betydligt kortare omloppstid.

Vättern är idag en av norra Europas största 
dricksvattenkällor och försörjer i nuläget 11 kom-
muner och ca 300 000 invånare runt sjön.  Flera 
kommuner inklusive Örebro kommer att ta vatten 
från Vättern från 2030. 

Vätterns vatten bör skyddas genom att utpekas 
som ett riksintresse. Ett flertal politiker och orga-
nisationer har tillskrivit regeringen  med önskan 
att så skall ske. Vi har i en motion bett Habo kom-
mun gör detsamma. Hoppas politikerna är modiga 
och inte fegar ur! 

 ■

LEDARE

” Vättern är idag en av  
norra Europas största 
dricksvattenkällor och  
försörjer i nuläget 11  
kommuner” 

Anders Thelin
Ledamot i kommun
fullmäktige

Ordförande: Louise Reinholdsson
Medlemsansvarig: Anders Thelin

E-post: 
habo_jonkopingslan@vansterpartiet.se

Facebook: 
Vänsterpartiet Habo

Folk- och  
kulturhus  
i Habo
Habo är på många sätt en helt fantastisk 
kommun att bo i. Fantastiska naturområ
den bestående av bokskog, Vätternvyer, 
böljande kulturlandskap och pittoresk 
bebyggelse blandat med det senaste och 
mest innovativa av nybebyggelse, inte 
minst för barnfamiljen. Samhället prunkar 
av materiellt välstånd, fina bilar, påkostade 
sportanläggningar, smakfull allmän deko
ration som berättar om jul och påsk eller 
varför inte halloween.

Men något som lyser som en neonskylt 
med sin frånvaro är Kulturhuset! Den 
öppna, allmänna platsen för utövande 
och intagande av kultur, mötesplatsen att 
samlas på och verka i för alla.

Vi har kulturskolan säger någon. Vi 
har Spinnet säger någon annan. Javisst! 
Kulturskolan med sitt kösystem och sina 
avgifter riktade till unga från 616 år är 
toppen, men sen då? När våra barn lärt sig 
teckna, dansa och sjunga och vill fortsät
ta att göra sin grej, kanske till och med 
utan mamma och pappa eller ens lärare? 
Och Spinnet, en privatägd anläggning 
som hankat sig fram och kämpat för sin 
Kmärkta överlevnad i decennier, men 
fortfarande bara är sporadiskt tillgänglig 
med en väldigt oviss framtid! 

Det är nu tid, mer än någonsin, att all
mänheten, kommunen och politikerna går 
samman och gör slag i sak. Ett Föreningar
nas hus, Folkets Hus, Aktivitetshus  kalla 
det vad du vill, men gör nu Habo komplett 
och ge oss platsen inte bara för idrotten 
utan för kreativiteten, kärleken, mötena 
och framtiden.

Rebecca L Johansson

Vänsterpartiet
Habo



100 miljarder Vi vill ha en grön statlig investeringsbank med minst 100 miljarder  
i kapital. Banken ska låna ut pengar för klimatinvesteringar till  
mycket låg ränta så att näringsliv och offentlig sektor snabbt och 
effektivt kan ställa om sina verksamheter.

I FN:s klimatpanels nya rapport var slutsatsen tydlig – det går för långsamt.  
”Slutsatsen blir att vi måste öka omställningstakten”, säger Jens Holm,  
Vänsterpartiets klimatpolitiska talesperson, och Elin Segerlind, miljöpolitisk  
talesperson.

– Det görs för lite och slutsatsen från 
FNs senaste klimatrapport är att vi måste 
öka omställningstakten, menar Elin 
Segerlind.

I sina nya klimatmotioner ställer 
Vänsterpartiet krav på både hållbar och 
socialt rättvis omställning. Jens Holm 
menar att en rättvis omställning i prakti-
ken betyder att de som påverkar klimatet 
mest också måste ta det största ansvaret i 
klimatomställningen.

– Vi vet att den rikaste tiondelen i värl-
den står för nästan hälften av världens 
utsläpp och även i Sverige står den rikas-
te tiondelen för oproportionerligt stora 
utsläpp. Därför formulerar vi förslag som 
bygger på att de rikaste måste gå före och 
minska mest, säger Jens Holm.

 

Vänsterpartiet ställer nu hårda 
klimatkrav i sina tre nya klimat-
motioner. Vad är det gemensam-
ma temat i dessa?
– Det är kraftfulla åtgärder nu direkt, 
säger Elin Segerlind. Vi har också med 
åtgärder i dem som också är framåtsyf-
tande men vi vill skapa förändring med 

start i dag. De här motionerna har som 
mål att pressa på Sverige och ta större 
kliv i omställningen redan idag.

Som svar på FN-rapporten i augusti 
om klimatkrisen skärper nu Vänster-
partiet sina klimatmål. Till exempel 
flyttas Vänsterpartiets nollutsläppsmål 
av skadliga växthusgaser fram från 2040 
till 2035. Idag har Sverige målet att nå 
nollutsläpp år 2045.

Vänsterpartiets skuggbudget 
består av ett batteri av miljö-  
och klimatreformer. Vilka  
reformer kan lyftas fram som 
extra viktiga? 
– Alla dessa frågor hänger egentligen 
ihop, det är ett samhälle som är riggat 
kring kortsiktig vinst för ett fåtal, säger 
Jens Holm.

När det kommer till miljöpolitiken 
lyfter Elin Segerlind skogen som extra 
viktig. Hon varnar för att vi lätt glömmer 
bort dimensionen biologisk mångfald och 
artkrisen som en del av klimatkrisen:

– Vi ska bruka våra skogar och vi ska 
bruka dem hållbart. Samtidigt behöver 
vi skydda våra skogar för att behålla en 
bra kolsänka och ge en bra livsmiljö för 
våra arter, säger Elin Segerlind. Målet är 
att skydda den lilla andel gammelskog 
som finns kvar och främja kalhyggesfritt 
skogsbruk.

I klimatpolitiken är målet tydligt, 
minska storbolagens grepp över planeten 
och öka den demokratiska styrningen. 
Enligt Jens Holm krävs det två saker 

för att göra det: klimatinvesteringar för 
framtiden och regleringar som lagstiftar 
bort det som förstör och hotar klimatet:

– När vi säger reglera så vill vi som ett 
exempel förbjuda nybilsförsäljningen av 
diesel och bensinbilar senast 2025 och vi 
vill ha en ”Lex Preem” där nya företags 
utsläpp som etableras ska prövas utifrån 
klimatmålen, säger Jens Holm.

Det andra som behövs är kraftfulla 
investeringar:

– Det är dags att investera i kollek-
tivtrafik och järnväg och bygga om våra 
städer kring människors behov med stora 
grönområden. Vi vill även ha en grön 
statlig investeringsbank på 100 miljarder 
kronor som kan ge förmånliga lån till 
både det offentliga och privata att kunna 
göra gröna investeringar, säger Jens 
Holm.

Text: Peter Hang
Foto:  Leo Ahmed

Nu skärper vi 
 miljö- och klimat-
politiken!

”       
 Det krävs två saker  
för att minska  
stor bolagens makt:  
Klimat investeringar 
för framtiden och  
regleringar som  
lagstiftar bort det 
som förstör och hotar 
klimatet.

” 
 
Vi vill skapa föränd-
ring med start i dag. 
Våra motioner har 
som mål att pressa på 
Sverige och ta större 
kliv i omställningen 
redan idag. 

Elin Segerlind

Jens Holm

”Alla dessa  
frågor hänger ihop  

– det är ett samhälle 
som är riggat kring  

kortsiktig vinst”
Jens Holm, klimatpolitisk  

talesperson  
för Vänsterpartiet

Klimatet kan inte vänta! KRÖNIKA

Det såg ut att gå åt skogen. 
Året var 1991 och det var val.  
Inte bara skulle Sverige 
frivilligt välja Carl Bildt till sin 
ledare, allt som var vänster 
ansågs ute och fruktansvärt 
gammalt. Vänstern slog inte 
bara huvudet mot en kompakt 
vägg av liberalism – vi mötte 
noll förståelse för att vi våga
de nämna klimathotet (som då 
kallades ”växthuseffekten”). 

Trots att FN sedan 1987 
hade utmålat detta som en 
fråga om liv och död fanns 
inga riktiga alternativ och 
en otroligt stark oljeindustri. 
Därför hände ingenting och 
de flesta sa ”jaja”, nu pratar vi 
om att skatterna är för höga. I 
bästa fall hade liberalerna en 
tung idé om hur vi skulle rädda 
klimatet, nämligen att mark
naden skulle lösa frågan. Idén 
kom från Kalifornien.

Jag vet, allt detta låter som 
ett skämt, men 2021 – vad har 
egentligen hänt? Klimatet är 
nu ännu mer akut hotat, men 
alla rullar på som vanligt. Jo, 
någonting har hänt. För det 
första vet i stort sett alla idag 
att klimatet är en ödesfråga. 
Vi behöver inte upplysa folk 
om hotet – vad de väntar på är 
politisk action. För det andra 
är alternativen till fossil energi 
idag fullt utvecklade, och till 
och med billigare än kol och 
olja. För det tredje hämtar vi 
inte vårt samhälles centrala 
idéer från marknadsliberala 
filosofer i Kalifornien, bland 
annat för att Kaliforniens alla 
skogar snart brunnit ner. 

Det är vårt ansvar att genom
föra omställningen, att inte 
bara prata, utan göra. De andra  
har haft 30 år på sig.

Idén kom från 
Kalifornien

Aron Etzler
partisekreterare  

Vänsterpartiet
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Dags för en vuxenstrejk mot den globala upp-
värmningen? Eller grön revolt i byarna? Vi har talat 
med några av de rörelser som driver på.
Texter: Per Längby

Så vad bör göras?
– Ett svar är att vi måste 

sätta ett oerhört starkt tryck 
på beslutsfattarna, säger 
Samuel Jarrick på Extinction 
Rebellion.

●  – Utsläppen av koldioxid har fort-
satt att öka. Allt fler ser en förestående 
klimatkollaps i närtid. Men få är beredda 
att ändra livsstil, och politiken ger sken 
av att det finns förhandlingsutrymme.

– På senare tid har den berättelsen 
kommit lite i gungning, medger Jarrick. 

Kommuner vägrar vindkraft 
och det letas efter olja i  
Arktis. För Ellie Cijvat i  
Jordens vänner är det upp-
och-ned-vända världen.

● – Det finns inget viktigare än att stoppa  
uttaget av fossila bränslen, säger Ellie.
Hon tycker sig se små tecken på en om-
svängning i klimatdebatten.

– Allt fler länder sätter upp klimat-
mål, även om de ännu inte är tillräckligt 
skarpa. Det gäller även den svenska 
energiöverenskommelsen.

Snabbare
Enligt denna ska Sverige inte ha några 
nettoutsläpp av växthusgaser 2045. 

– Det är för sent. Vi måste minska 
förbränningen mycket snabbare även om 
det är en jätteutmaning för välfärden, 
hävdar hon.

En av många åtgärder är att minska 
energiåtgången. Andra länder och städer 
visar vägen medan svenska kommuner 
bromsar.

Gröna tak
– I Frankrike kräver staten att alla nya 
tak ska förses med grönska eller sol-

Samtidigt ersätts inte idén om ständig 
tillväxt av mindre populära åtgärder 
trots att det är så bråttom.

Medborgarråd
Extinction Rebellion förordar bland 
annat en praktiserande demokrati med 
medborgarråd. Med utgångspunkt från 
vetenskapen kan dessa lägga förslag på 
åtgärder som man enats om. Inför och 
under aktioner tar man gemensamma 
beslut, grupp för grupp, tills alla är 
eniga om vägen framåt. 

– Personligen är jag för breda 
koalitioner där även arbetsplatser blir 
indragna i arbetet, säger Samuel Jarrick. 
Hittills har facken varit alltför sen på 
bollen. Varför inte en vuxenstrejk, som 
Fridays for Future föreslår?

Strejkvapnet
Genom historien har strejkvapnet an-
vänts för att få större andel av en växan-
de kaka. I klimatkrisens spår känns det 
som att kakan snarare krymper.

– De som konsumerar mest måste 
förstås minska mest. Det är också de 
som gör de största klimatavtrycken. För 
oss andra handlar det om vilket samhäl-
le vi vill ha; om staden, fritiden och att 
frigöra utrymmen.

– Hellre det, säger Samuel Jarrick, än 
att naturen själv fixar katastrofen medan 
vi passivt tittar på.

celler. I städer som Paris och i mitt 
hemland Nederländerna satsar man på 
cykelleder och trädplanteringar med 
otroliga resultat, berättar Ellie Cijvat.

Den svenska kommunens ställning 
är stark, och kan bromsa nödvändiga 
klimatsatsningar. Vår egen bekvämlig-
het hindrar förändrat beteende. Därför 
behövs det både morot och piska, menar 
Cijvat.

– Vi måste både minska bilåkandet 
och underlätta för kollektivt resande. Allt 
fler ser det. I dag har hemester kanske 
blivit ett alternativ till att flyga till  
Thailand?

–  Stoppa utvinning  
av fossiler!

– Bygg ett robust samhälle!
En ny grön våg? 

Under hotet av en annalkan-
de klimatkollaps väljer allt 
fler att bosätta sig i små byar 
på landet. En av dem är David 
Jonstad, journalist, författare 
och månskensbonde i Stora 
Skedvi i Dalarna. 

I höst kommer han ut med 
boken Meningen med landet 
– Min väg till ett jordat liv.

Vilken enskild fråga är mest 
akut?
●  – Resiliens. Vi behöver bygga ett ro-
bust samhälle som inte faller omkull när 
det blåser upp till storm. Klimatföränd-
ringarna är inte längre ett hot, de är ett 
faktum som kommer innebära mer och 
värre extremväder. Främja exempelvis ett 
mer småskaligt, diversifierat och lokalt 
förankrat jordbruk som kan öka själv-
försörjningsgraden. Det kommer vara 
betydligt mer värdefullt än laddstolpar.

Hur klarar vi en omställning på 
lång sikt?
– En omställning till ett samhälle där vi 
kan leva goda liv inom planetens gränser,  
vilket innebär ett samhälle som inte är  

beroende av massiv användning av 
energi och andra resurser. På sikt går det 
inte att förhandla om detta, vi kommer 
att behöva anpassa oss, men ju tidigare 
vi påbörjar omställningen desto lättare 
går det.

Vilka är de största hindren för en 
klimatomställning?
– Att vi är så fast i framgångssagan –  
berättelsen om hur vår industriella 
civilisation befinner sig på en evigt 
uppåt gående kurva. Först när vi inser att 
jakten på ständig tillväxt både får oss 
själva och planeten att må dåligt är det 
möjligt att genomföra omställningen till 
ett verkligt hållbart samhälle.

Upp till kamp mot 
kollapsen!

– Sätt större tryck!

Samuel Jarrick,  
Extinction Rebellion

David Jonstad,  
journalist och författare 

Ellie Cijvat,  
Jordens vänner

Upp till kamp
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Omställning 
kräver tryck  
underifrån

●  Det säger Lars Henriksson, Volvo-
arbetare och klimataktivist. Jobbet och 
miljöintresset har gått hand i hand sedan 
70-talet. Han har aldrig trott att kapital-
ägarna godvilligt skulle vara be-
redda att ge upp något av sitt.

– För aktieägaren går 
alltid omsättningen i 
företaget före all annan 
hänsyn. Om vi inte hade 
mobiliserat mot kapitalet  
hade vi inte haft åtta 
timmars arbetsdag, allmän 
rösträtt eller fackliga orga-
nisationer.

Strejk för klimatet
Skulle man kunna gå i strejk för att rädda 
klimatet?

– Frågar man facket så säger det att 
”sånt sysslar vi inte med”. I stället för litar 

man sig på olika tekniklösningar. 
Men vi kan utmana facket! säger 

Henriksson.

Genom stormar, översvämningar och  
skogsbränder blir klimatkrisen synlig.
– Men kapitalet är blint. Om vi vill ha en  
förändring så måste vi sätta makt  
bakom orden, nu som alltid.

Det är bara mass-  
mobili sering mot  
kapitalet som kan  
rädda klimatet, anser  
Lars Henriksson.

Främst måste dock motståndet växa 
fram underifrån, hävdar han. 

– Vi har abdikerat från att kontrollera 
produktionen och att skapa det goda 
arbetet.

Fabriken är som en maskin som 
kan skapa såväl nyttigheter som skräp; 
mänskliga värden för alla före profit 
till ett fåtal; järnvägsvagnar i stället för 
bilar; klimatsmarta produkter hellre än 
subventioner till bilindustrin. 

Gemensamma insatser
– Varje litet steg vi tar har betydelse och 
stärker vårt kollektiva självmedvetande, 

●  Det menar Misse Wester, psykolog 
och professor vid avdelningen för risk 
och säkerhet vid Lunds tekniska hög-
skola, LTH.

– Biffen-bostaden-bilen har blivit 
ett mantra. Egentligen borde vi studera 
företagsledarna med samma entusiasm. 
Hur tänker de?

Lägg ansvaret där det hör hemma!
Räkna baklänges! 
säger Misse Wester. 
Vem står för de störs-
ta utsläppen?

Ska den ensamstående 
mamman skämmas för  
att hon inte köper den 
dyrare, ekologiska biffen? 
Nej, lägg ansvaret högre 
upp!

Enligt det Nobelprisbelönade 
begreppet ”nudging” går det 
att manipulera den enskilde 
medborgaren att göra rätt val. 
Kanske är det viktigare att 
förstå varför man väljer att 
flyga, trots att resan bidrar till 
att förstöra klimatet?

Inrotad vana
– Vi vet ju att det tar lång tid att ändra 
en inrotad vana, säger Misse Wester.

Och ovanor kan man ju alltid morali-
sera över. Till vilken nytta?

– Det känns förmodligen lite väl av-
lägset att din källare dränks i vatten om 
tjugo år på grund av vardagsbeslut som 
du tar i dag, tror Wester. Kanske är det 
någon annan som måste ta de beslut som 
krävs för att detta inte ska hända?

I stället förväntas enskilda konsu-
menter ta det fulla ansvaret för klima-
tomställningen genom att var för sig 
skaffa elbil, montera solpaneler och 
tugga vegetariskt.

Hela fordonsflottan
– Men vi vet från beräkningar i USA 
att om alla hushåll ställer om skulle det 
minska klimatutsläppen med endast sju 
procent. Jämför det med att en VD vågar 
ersätta hela koncernens fordonsflotta 
med elbilar! framhåller Misse Wester.

Hon anser att samhället viker sig för 
marknaden, som om vore den oberörbar.

– Men det är bara att räkna baklänges. 
Var sker de största utsläppen?

Upp till kamp

på den egna arbetsplatsen och i politiken, 
säger Lars Henriksson. Det kan vi göra 
i vissheten att det samhälle vi lever i är 
frukten av gemensamma insatser som 
borde gynna det stora flertalet,  
men så ser det inte ut i dag.

– En överväldigande opinion ser  
klimathotet. Nu måste denna ta steget 
fullt ut och ta kamp mot klimatets  
värste fiende, det ansiktslösa kapitalet 
och dess försvarare, menar Lars  
Henriksson.

Fridays for Future  
vid stadshuset i 
Malmö
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 Möt Louise Reinholdsson – 
ordförande i Habo partiförening

5
vänsterkrav

1. 

2. 

3. 

4. 

5. 

Bygg fler hyresrätter i 
Habo!

Ta bort tidmätningen 
inom hemtjänsten!

Utred sex timmarsdag 
inom socialtjänsten!

Konstfrusen isbana på 
Slätten!

Låt oss få ett kultur-
hus/allaktivitetshus!

Politik för 
vanligt folk!

Vänstern är en växande rörelse som vill se ett samhälle för alla och inte 
bara för några få. Som bygger på solidaritet, medmänsklighet och rättvisa.
Bli medlem idag! habo_jonkopingslan@vansterpartiet.se

Hej Louise, vem är du?
Jag är en positiv och aktiv person som 
arbetat inom äldreomsorgen i Habo kom-
mun i snart tio år. Är bosatt i kommunen 
med min familj och vår hund som vi 
gärna går skogspromenader med.

Varför har du engagerat dig i 
Vänsterpartiet?
Samhällsfrågor har alltid engagerat mig 
och jag reagerar starkt på orättvisor och 
ojämlikhet. Varför skall jag förlita mig på 
att andra bidrar till samhällsförbättringar 
när jag själv har samma möjligheter men 
också skyldighet att bidra som alla andra. 

Att det blev just Vänsterpartiet var ing-
en överraskning för dom som känner mig. 
Det är det partiet som värnar om mina 
viktigaste frågor – jämställdhet, vård och 
omsorg samt miljön.

Du är ju ordförande i partifören-
ingen. Vad gör man i den?
I partiföreningen är det kommunpolitiken 
som är i fokus men vi önskar även att 
arbeta bredare. Det är nödvändigt att även 
diskutera både nationella och interna-

tionella frågor. Varför? Jo, dels för att 
skaffa oss en ökad kunskap och förståelse 
men också för att kunna arbeta bredare 
i de frågor som kräver det, bland annat 
i miljöfrågan. Vi träffas regelbundet för 
att diskutera kommande beslutsfrågor i 
kommunstyrelsen/kommunfullmäktige 
och hur vi skall ställa oss till dessa. Vi 
lägger även fram förslag till motioner och 
interpellationer i fullmäktige. 

Klimatarbetet har tagit en allt större 
plats då vi ser hur extremvädret ökar 
med översvämningar, värmeböljor och 
okontrollerade bränder som följd. Vi be-
höver agera nu! Det är inte försent enligt 
forskarna.  I Vänsterpartiet prioriteras 
denna frågan. Utan ett gemensamt enga-
gemang och samhällsansvar kan vi inte 
ge kommande generationer en framtid på 
vår jord.

Hur har ni drivit klimat- och mil-
jöfrågorna i kommunen?
Under denna mandatperioden har vi läm-
nat in följande motioner avseende klimat- 
och miljöfrågor:

• ”Motion om en klimatomställnings-
plan”. Här tryckte vi på vikten av en 
koldioxidbudget i vilken man kan se hur 
mycket koldioxid vi släpper ut och hur 
mycket utsläppen måste minska årligen 
om vi skall nå Parisöverenskommelsen. 
Över tjugo kommuner och regioner har 
nu en sådan budget. 

• ”Aktionsplan för att rädda våra vil-
da bin”. Motionen antogs och nu får 
blommor och gräs stå längre innan dom 
klipps ner. 

• ”Endast biobaserad eller återvunnen 
plast i kommunens verksamhet”. All 
plast går inte att undvika i verksam-
heten. Om plastmaterial måste köpas 
in är det viktigt att undvika fossil plast 
och istället satsa på biobaserad plast al-
ternativt plast som är återvunnen, helst 
flera gånger.

• ”Motion om skrivelse till regeringen 
angående Vättern som dricksvatten-
täkt”. Se sid 2.

Inget annat parti har drivit klimat- och 
miljöfrågor som Vänsterpartiet. Det är vi 
stolta över! Kampen fortsätter!  ■

För ett antal år sedan var vi på 
resa i norra Tyskland och jag 
slogs av antalet solceller som 
var monterade på husen och de 
många solcellsparker för större 
produktion. Då föddes tanken 
på att själva installera egna 
solceller för produktion av el 
på ett miljövänligt sätt.  Vi har 
en fastighet som värms med 
elkraft.

Efter några års planerande 
och kontroll av vilka regler som 
gäller föll valet på konventio
nella solceller placerade på 
taket. ( Idag finns solceller inte
grerade i både takpannor och 
fasadbeklädnad.) Vår fastighet 
har ett optimalt söderläge men 
enligt installationsföretaget 
placerar dom även solceller i 
både öster och västerläge med 
gott resultat.

Vår anläggnings effekt är på 
10.7 kW, vilket motsvarar drygt 
55% av vår förbrukning.

I Habo har ca 150 fastigheter 
av totalt ca 2500 installerat 
solceller vilket visar på en stor 
potential att öka produktionen. 
Samma ökningspotential torde 
föreligga för företag, Habo 
kommun och Habo bostäder.

Magnus Runnvall

Solel i Habo  
– outnyttjad 
möjlighet

Fakta
Installerad solelseffekt i Habo:
Företag 518 kW
Kommun 283 kW
Habo bostäder 33 kW
Privata fastigheter 1555 KW

Bidrag 2021 att söka för solelproduk-
tion:
15% på installation och material för 
solelsproduktion.

50% på installation och material gäl-
lande lagringsbatteri eller billaddare.
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Bra tänder ska inte vara 
en klassfråga – inför  
högkostnadsskydd nu! 
Hej Elisabeth – vem är du?
Jag bor i Huskvarna med make, har barn 
och barnbarn. Arbetar som utredare 
inom statlig myndighet där jag är för- 
troendevald i fackförbundet ST. Förutom 
regionfullmäktigeuppdraget så är jag 
ledamot i regionens nämnd för folkhälsa 
och sjukvård.

Du har bland annat arbetat 
inom tandvården och det 
är tydligen en prioriterad 
fråga för dig?
Absolut. En tandvård för alla ligger 
mig varmt om hjärtat. Bra tänder ska 
inte vara en klassfråga, det borde vara 
självklart i modernt samhälle. Varför ska 
munnen inte tillhöra kroppen i vår hälso- 
och sjukvårdsförsäkringar? Smärta i 
käkleden kan ibland klassificeras som 
hälso- och sjukvård, men ibland anses 
det tillhöra tandvård. För en patient 
är det stor skillnad vad man får betala 
om det tillhör det första eller det andra 
vårdområdet. Sedan har vi det gigantiska 
problemet att en del inte har råd att gå 
till tandläkaren för vård – så får det inte 
vara i Sverige idag!

Hur tycker du att tand- 
vården ska fungera då?
Om behovsprincipen ska kunna genom-
föras – det vill säga alla ska ha råd att få 
tandvård så måste den precis som hälso- 
och sjukvården ha fasta och låga patient-
avgifter. Munhälsan ska jämställas med 
övrig fysisk och psykisk hälsa.

Erica Gunnarsson Kibowa, 
Distriktsordförande i  
Vänsterpartiet Jönköpings 
län och bor i Skillingaryd. 

Vad tänker du på just nu?
Vänsterpartiet vann en stor 
seger när vi lyckades stoppa 
införandet av marknadshyror. 
Nu måste vi arbeta vidare för 
allas rätt till bostad med  
rimliga hyror. Att ha en bo-
stad är en mänsklig rättighet. 
Det verkar en del politiska 
partier ha glömt bort idag.

Någon annan aktuell och 
viktig politisk fråga?
Pensionen är också en myck-
et viktig fråga. Vänsterpartiet 
vill förändra hela systemet så 
att pensionärer har råd till en 
god välfärd.

20 miljarder kronor per år samtidigt som 
det bidrar till prisstegringar på bostads-
marknaden. Eller för att jämföra med en 
avskaffad statsinkomst – 1 januari 2020 
slopades värnskatten, alltså den fem- 
procentiga statliga inkomstskatt som togs 
ut på inkomster för den som 2019 hade 
en årsinkomst på mer än 703 000 kronor, 
alltså 61 000 kronor i månaden. Den 
värnskatten gav omkring 5 miljarder 
kronor årligen till staten – nästan hela 
summan som en tandvårdsreform skulle 
kosta.

Finns det politiska  
möjligheter att få till en 
tandvårdsreform tror du?
Ja, socialdemokratiska regionpolitiker 
har föreslagit det i debattartiklar – men 
är det bara valfläsk? Varför har vi inte 
sett Socialdemokraterna agera i frågan 
i regeringsställning sedan 2014? Den 
statliga tandvårdsutredningen har ju inte 
föreslagit någon tydlig reform. Nåväl, 
Vänsterpartiet bjuder upp till dans och 
utmanar de andra partierna.

Blir detta en valfråga?
Det måste i kommande valrörelse vara 
tydligt för väljarna – vilka partier vill att 
tandvården ska ingå i högkostnads- 
skyddet och vilka partier vill att var och 
en får ta hand om sin tandhälsa själv bäst 
den kan? Vi Vänsterpartiet är tydliga 
med att vi vill ha ett högkostnadsskydd 
för en bra tandhälsa för alla oavsett stor-
leken på deras plånböcker. 

Elisabeth Töre 
Regionfullmäktigeledamot (V)

Hallå där! 

Varför är industrin en prioriterad klimatfråga?
Partiledaren Nooshi  
Dagostars turné i Sveriges 
bruksorter är i full gång. 
Men varför är fossilfritt stål 
och vätgas anläggningar en 
viktig del av Vänsterpartiets 
klimatpolitik? Sandro 
Scocco, partiets nya 
chefsekonom har 
svaret.

Sandro, varför fokus på industrin, 
varför är det en prioriterad  
klimatfråga?

– För att klimatomställningen måste gå 
snabbare. Det är inte det enda fokuset 
men det är en prioriterad fråga eftersom 
industrin, tillsammans med transport-

sektorn, är Sveriges största utsläp-
pare. Stålindustrin står på egen 

hand för ungefär en tiondel 
av Sveriges koldioxidut-
släpp. Kan vi genomföra 
en grön omställning i in-
dustrisektorn har vi gjort 
en fantastisk klimatinsats. 

Trots att en sådan omställ-
ning är ett enormt projekt är 

den nödvändig om vi ska klara 

oss kvar här på planeten. Dessutom kan 
den skapa fler och bättre jobb där de 
behövs som mest och högre livskvalitet. 
Men det kräver att staten och vi med-
borgare investerar, marknaden kommer 
inte lösa det. 

Vad behövs för att nå dit?
– Vi behöver göra det möjligt för indu-
strin att fungera utan fossila bränslen.  
Då måste vi investera rejält i grön el, 
både i vår förmåga att producera den 
men också i hur den ska lagras och sedan 
fördelas i landet. Vi har möjlighet att 
producera enorma mängder klimatvänlig  
el här i landet, genom vattenkraft, vind-
kraft och restprodukter från skogen. 
Men både produktion, lagring och elnät 

måste byggas ut inför framtiden. Det 
kommer att behövas speciellt när vi går 
över till eldrivna bilar. Även om järnväg 
och kollektivtrafik byggs ut ordentligt 
så kommer vi att behöva ha kvar en del 
biltrafik. Det är en övergång som måste 
göras med stor hänsyn till vilka som har 
lätt respektive svårt att ställa om, men 
den måste göras.

”�Kan�vi�genomföra�en�
grön�omställning�i�
industrisektorn�har�
vi�gjort�en�fantastisk�
klimatinsats.”

Blir inte det dyrt?
Det är väl värt att få en god tandhälsa 
för alla. Den statliga tandvårdsutred-
ningen har tagit fram uppgifter över vad 
ett högkostnadsskydd i nivå med övrig 
hälso- och sjukvård skulle kosta – mellan 
6 och 7 miljarder kronor per år. 
Det kan jämföras med att statens kostnad 
för reparation-, ombyggnad och tillbygg-
nadsavdraget blev nära 11 miljarder kro-
nor 2020 och att rengöring, underhåll och 
tvättavdraget kostade staten 5,4 miljarder 
kronor 2019. Ränteavdraget (räntereduk-
tion genom att dra av kapitalförluster 
från skatten) kostar statens kassa cirka

Lättare att 
göra rätt

Det ska alltid vara billigare att ta det klimat-
vänliga alternativet, exempelvis att ta tåget 
istället för att flyga. Vänsterpartiet vill införa 
en träffsäker vägslitageavgift för tunga  

lastbilar och progressiv flygskatt. Inkomsterna  
från dessa skatter ska gå till investeringar 
för billigare och bättre miljövänliga resor och 
transporter.



NOLL skadliga 
investeringar

Stoppdatum för 
fossilberoendet

280 miljarder till 
nya järnvägar

Bygg hållbara och 
klimatsmarta städer

100 miljarder i en grön 
investeringsbank

Omfördela ekonomin: 
arbetstidsförkortning

Vänsterpolitik för klimatet

Alla investerade och spenderade kronor och 
resurser måste användas rätt – stop till alla 
skadliga subventioner och driftsstöd. Våra 
gemensamma pengar som pensionsfonder, 
kommunernas och statens resurser ska 
användas för och investeras i hållbar 
utveckling.

Kol, olja och fossilgas måste ersättas med 
förnybar energi senast 2030. Det kräver 
massiva investeringar av staten. Fossila 
drivmedel måste ersätts av bland annat 
eldrift och och biogas inom transport-
sektorn senast 2035. 

Du ska kunna bo i hela Sverige, gods-
transporter ska flyttas från väg till järnväg. 
Vi vill se en kraftigt utbyggd järnvägstrafik i 
hela Sverige. Bygg hela Norrbotnia-
banan, lägg dubbelspår mellan Gävle och 
Härnösand, bygg höghastighetsbanor mellan 
Stockholm, Göteborg och Malmö. Pengarna 
finns och klimatnödläget gör att vi inte kan 
vänta.

Över hela landet måste bostäder renoveras 
och energieffektiviseras, tiotusentals nya 
hyresrätter till rimliga hyror byggas och 
fungerande kollektivtrafik som kan ersätta 
massbilismen i städerna utvecklas. Det 
ställer om våra städer och skapar gröna 
jobb.

Industrin måste ställa om. Sverige ska 
producera samhällsnyttiga varor med riktigt 
låga eller inga utsläpp som kan exporteras. 
Framtiden kan inte överlåtas till marknads-
krafternas godtycke och vinstmaximering 
– framtiden kräver en aktiv statlig 
industripolitik med en investeringsbank 
som gör det möjligt med en grön omställning.

Istället för vinstmaximering: en generellt 
förkortad arbetsvecka som gör att vi har 
tid för liv och umgänge. Istället för allt mer 
växande privata förmögenheter: satsar på 
välfärden och offentlig konsumtion som 
skolor, äldreomsorg, kultur och vården. 

!!!

STOP


